
 
 
 

 
 

 

Holmens Kanal 22 
1060 København K 
Telefon 33 92 93 00 
sm@sm.dk 
www.socialministeriet.dk 
.dk 

Folketingets Social-, Indenrigs- og Børneudvalg 

Folketingets Social-, Indenrigs- og Børneudvalg har d. 23. oktober 2017 stillet følgen-
de spørgsmål nr. 44 (alm. del) til børne- og socialministeren, som hermed besvares. 
Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Karina Adsbøl (DF). 

Spørgsmål nr. 44: 

”Ministeren bedes redegøre for, hvorfor man som udgangspunkt skal være 25 år for at 
blive godkendt som stedbarnsadoptant, og om ministeren agter at ændre dette alders-
krav. Herunder bedes ministeren redegøre for, i hvilke tilfælde der kan dispenseres fra 
alderskravet på 25 år.” 

Svar: 

1. Jeg kan oplyse, at det fremgår af adoptionslovens § 4, at bevilling til adoption, kun 

kan meddeles den, som er fyldt 25 år. Når særlige grunde taler for det, kan bevillingen 
meddeles den, som er fyldt 18 år. 
 
Bestemmelsen gælder alle typer adoptioner, herunder stedbarns- og familieadoptioner 
samt fremmedadoptioner, hvor ansøgeren skal godkendes som adoptant. 
 
Minimumsalderen på 25 år blev indført i adoptionsloven i 1923, jf. lov nr. 87 af 26. 
marts 1923 om adoption, under henvisning til, at helt unge personer ikke bør indtræde 
i denne stilling, og at 25 års alderen formentlig vil være en passende grænse.  På 
daværende tidspunkt var det ikke muligt at dispensere fra kravet om, at adoptanten 
skal være fyldt 25 år.  
 
Muligheden for dispensation blev indført med adoptionsloven fra 1972, jf. lov nr. 279 
af 7. juni 1972 om adoption, hvor der blev indsat en bestemmelse om, at når særlige 
grunde taler derfor, kan bevilling dog meddeles den, som er fyldt 20 år. Det fremgår af 
lovens forarbejder, at dispensationsalderen blev fastsat til 20 år under henvisning til, 
at den faldt sammen med den daværende myndighedsalder og erfaringer om skils-
missehyppigheden i de første år i meget tidligt indgåede ægteskaber. 
 
I 1976 blev dispensationsalderen nedsat fra 20 år til de nugældende18 år, jf. lov nr. 
313 af 10. juni 1976 om ændring af forskellige lovbestemmelser med 20 års alders-
grænse m.v.  
 
2. I vejledningen om adoption er det anført, hvad der i praksis lægges vægt på ved 

vurderingen af, om der ved en ansøgning om stedbarnsadoption kan dispenseres fra 
kravet om, at adoptanten skal være fyldt 25 år. Følgende fremgår af vejledningens 
punkt 4.1.2. om ansøgerens alder: 
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”Det fremgår af adoptionslovens § 4, at bevilling til adoption kun kan meddeles 
den, som er fyldt 25 år. Når særlige grunde taler derfor, kan bevilling dog med-
deles den, som er fyldt 18 år. 

Dette krav gælder også ved stedbarnsadoption. Alderskravet skal være opfyldt 

på bevillingstidspunktet, hvorfor der normalt ikke er noget i vejen for, at behand-
lingen af ansøgningen påbegyndes kort tid før en ansøgers 25. fødselsdag. 

Ved vurderingen af, om der er særlige grunde, der taler for at gennemføre en 
adoption inden ansøgeren er fyldt 25 år, lægges der i høj grad vægt på, om der 
er sådanne omstændigheder der nødvendiggør, at adoptionen gennemføres 
med det samme. Alternativt lægges der i praksis vægt på, hvor lang tid ansøge-
ren har været en del af barnets liv, om barnet kun har én eller ingen forælder, 
længden af ansøgeren og barnets forælders samliv, samt om ansøgeren og 
barnets forælder har fællesbørn.” 

Ankestyrelsen har oplyst, at den nuværende praksis er i overensstemmelse vejlednin-
gen.  
 
Ovenstående praksis er i vid udstrækning indrettet for at imødekomme det overordne-
de formål med adoption – at adoption skal være bedst for barnet, jf. adoptionslovens § 
2. 
 
Jeg har ingen intention om at ændre på kravet til adoptanternes alder.  
 
 
 
Med venlig hilsen 
Mai Mercado 
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